
Vánoční dopis 2022
Farního sboru ČCE v Hranicích

Všem ve sboru - bratřím a sestrám, přátelům …
 OPĚT se ocitáme v adventní době a já tu pro Vás mám pozvání ke svátečním 

bohoslužbám. Tím „opět“ nechci říct, že to tak letí, že zase uběhl rok a je tu čas Vánoc. To je 
jistě pravda, ale ráda bych ten pohled pootočila… Opět, z Boží milosti můžeme slavit Vánoce. 
Každý ví, co během roku prožíval, možná někoho ztratil nebo jeho vlastní život byl v ohrožení 
a nebo mu do jeho života někdo nový vstoupil… vánoční svátky jsou takovým předělem a to 
nejen proto, že se po nich mění letopočet, ale máme možnost si OPĚT uvědomit, co vlastně 
slavíme. Slavíme příchod Mesiáše, Spasitele, Ježíše Krista, který se vydává člověku jako 
bezbranné dítě, člověkem se stává. Přichází do tohoto světa stejně jako my všichni – proto 
říkáme, že Bůh se k člověku přiblížil velmi blízko, vzal na sebe lidskou podobu. Pro mnohé ale 
takový Bůh přestal být Bohem, protože lidé potřebují k někomu velikému vzhlížet a klanět se, 
možná potřebují mít nějaký vzor či autoritu. Ale Bůh, který je zranitelný jako dítě, který 
dobrovolně trpí a podstupuje lidskou smrt? Co to může být za Bůh… to je přece zase jen 
člověk. No a v tom to je…

 Na světě byl, svět skrze něj povstal, ale svět ho nepoznal.
Přišel do svého vlastního, ale jeho vlastní ho nepřijali.

Těm pak, kteří ho přijali a věří v jeho jméno, dal moc stát se Božími dětmi. Jan 1, 10-12

Opět tedy máme možnost se pokusit tomu nějak uvěřit, přiblížit se, protože příště už žádné 
OPĚT být ani nemusí… vše je totiž Boží milost i náš křehký život!

Jménem staršovstva Vás všechny zvu k svátečním bohoslužbám, které budou poselství 
Vánoc připomínat.

                                             Pavlína Lukášová, Vaše farářka 

Bohoslužby v době adventní, během Vánoc a po Novém roce
v Evangelickém kostele na Šromotově náměstí, v neděli v 9.00 hodin

• 27. listopadu -  1. adventní neděle - vysluhování svátosti Večeře Páně 
• 4. prosince –     2. adventní neděle
• 11. prosince –    3. adventní neděle 
• 18. prosince –   4. adventní neděle 
• 25. prosince –   Boží hod vánoční – vysluhování sv. VP   
• 1. ledna 2023 – Nový rok - vysluhování sv. VP



Anděl jim řekl: „Nebojte se, hle, zvěstuji vám velikou radost, která bude
pro všechen lid. Dnes se vám narodil Spasitel, Kristus Pán, v městě Davidově.“

Lk 2,10

Řekněme  si  to  raději  hned  na  rovinu,  abychom nezapomněli.  Ta  zpráva  je  univerzální.
Netýká se pouze té skupinky pastýřů u Betléma. Anděl sděluje, že ta zvěst je pro všechen lid. A to
znamená, že je také pro nás, pro naše blízké, známé, ovšem i pro nám naprosto cizí lidi. Je tedy pro
nás všechny bez výjimky. Je jedno, kolik je nám let, je jedno, jaké je naše zaměstnání, co děláme,
čím se živíme. Zda jsme důchodci, studenti, nezaměstnaní či práce neschopní. Jestli jsme tady, nebo
někde jinde na světě. Jestli jsme cizinci nebo máme své domovské právo.

Zprávu o narození Božího Syna dostávají nejprve pastýři. A jsou vybízeni k tomu, aby se
nebáli.  Strach,  obava,  stísněnost,  bázeň,  hrůza,  děs,  zděšení,  panika,  to  všechno se  alespoň
občas u každého z nás nějakým způsobme projeví.  Možná zvláště  v těchto dnech a  posledních
měsících si říkáme, jak to všechno bude. Vidíme, co všechno nás ovlivňuje, jak nemáme všechno
pod  kontrolou  a  přirozeně  máme  obavy.  A proto  se  bojíme  o  své  blízké,  o  své  zdraví,  svou
budoucnost, své zaměstnání, svou zemi a kdo ví o co všechno ještě. 

Ta andělova výzva  Nebojte se!  vlastně znamená:  Nesoustřeďte se tak moc na to, že jsem
k vám  poslán,  to  není  tím  nejpodstatnějším.  Důležitá  je  zvěst,  kterou  přináším,  proto  dobře
poslouchejte.  Nejde  tedy  o  tu  nadpřirozenost  v  podobě  anděla,  s níž  se  pastýři  setkávají.  Jde
o zprávu, kterou nebeský posel přináší, kterou mají vyslechnout a zapamatovat si:  Dnes se vám
narodil Spasitel, Kristus Pán, v městě Davidově. 

Toto je důvod, proč byl k pastýřům poslán anděl. Aby jim z těch nejvyšších míst přinesl
sdělení, které je má potěšit. Aby jim zvěstoval naplnění všech zaslíbení, která kdy byly pronesena
o příchodu Mesiáše, Spasitele, Zachránce tohoto světa i všech hříšníků. 

My máme své zvyky a tradice, které se snažíme dodržovat. Máme své rituály, praktiky, které
pojíme výlučně s Vánocemi. Jenomže pak těch několik dnů uplyne a co zůstane? Možná množství
použitého  papíru,  krabic,  dřez  plný  nádobí,  cukroví,  které  už  nikdo  nechce,  prázdné  láhve
a samozřejmě dárky, na které brzy zapomeneme. Rodina se rozejde za svými povinnostmi, zase
vstoupíme do všedního koloběhu, kdy se den ode dne prakticky kromě víkendu moc neliší. 

Co je tedy smyslem a obsahem vánočních dnů? Abychom se nechali potěšit. Abychom jako
ti  pastýři  přijali  andělskou  zprávu  o  narození  Spasitele,  Krista  Pána  v  Betlémě.  Aby  nás
vyburcovala. Abychom se o její pravdivosti toužili přesvědčit. Abychom se vydali (obrazně řečeno)
hledat narozeného Ježíše a přesvědčili se na vlastní oči, zda je tomu skutečně tak, jak nám bylo
sděleno. Abychom však také na tu zprávu pamatovali a nezapomínali na ni ani, když pominou tyto
sváteční dny. Ježíš se narodil do našeho světa. Přišel, aby nám daroval východisko z našich nouzí,
strachů,  spoutaností.  Přišel,  aby  nám  ukázal  k  hodnotám,  které  nejsou  pomíjivé,  ale  trvalé.
Nevyhazují se oknem ven, jako stromek, který opadá a po Vánocích ztrácí smysl.

A na to pamatujme. Když se s rodinou sejdeme u štědrovečerní večeře, ale i když si budeme
dávat  a rozbalovat  dárky.  Pamatujme na to,  když se budeme zase rozcházet.  Pamatujme na to,
i když tyto  výjimečné dny pominou.  Připomínejme si  to  každého dne,  každé  chvíle.  Bůh nám
v Ježíši Kristu dává novou příležitost. To je ten největší dar, který nám mohl být dán. 

Nechť  je  nám vánoční  zpráva  připomenutím,  že  Bůh  o  nás  stojí,  že  mezi  námi  nedělá
rozdílu. Že nám chce být nablízku a ukazuje nám k tomu nejcennějšímu, po čem bychom měli
toužit, totiž po jeho věčném království. Jsem přesvědčena o tom, že když tuto zprávu budeme brát
vážně, tak všechny ty tlaky a krize této pozemské časnosti zvládneme snáze u vědomí toho, že tu
nejsme napořád, ale že jsme pozváni na věčnou slavnost, která nikdy nepomine. 

Přeji nám všem, abychom společně s nebeskými zástupy mohli Boha celým svým srdcem
chválit: Sláva na výsostech Bohu a na zemi pokoj mezi lidmi...  

Modlitba: Pane Ježíši, prosíme, pomoz nám pochopit a porozumět, čím jsou pro nás Vánoce
tak důležité. Dej, ať jsme nositeli dobré zprávy, která je určena všem lidem. Prosíme, aby strach
i obavy neopanovaly naše srdce. Prosíme za pokoj, klid, mír a smíření. Amen.  


